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Editorial

Milí Havlíčkobrodští,
v září jsme byli svědky událostí, které nám připomněly, jak 
důležitá je soudržnost a připravenost na neočekávané 
situace. Naše město čelilo hrozbě povodní, která se naštěstí 
nenaplnila v takové míře, jak se původně předpokládalo. 

Rád bych využil prostor editorialu i k tomu, abych 
upřímně poděkoval všem, kteří se na ochraně našeho 
města podíleli. Městská i státní policie, dobrovolní hasiči 
z Mírovky, Perknova a Habrů, a také Hasičský záchranný 
sbor Kraje Vysočina odvedli skvělou práci. Velké díky patří 
také Českému červenému kříži, který byl připraven pomoci v případě evakuace, 
která ale naštěstí nenastala. Zvláštní poděkování patří také společnosti Zapa 
Beton, která městu věnovala písek, jenž hrál klíčovou roli při ochraně před 
povodněmi. V neposlední řadě děkuji i celé povodňové komisi města, která 
v důležitém momentu zachovala chladnou hlavu a připravila město na případné 
hrozby. Díky spolupráci všech zúčastněných se podařilo minimalizovat škody 
a ochránit majetek a bezpečí našich obyvatel.

Dále bych chtěl zmínit, že v říjnovém čísle se také můžete těšit na řadu článků 
věnovaných jednomu z vrcholů kulturního dění v našem městě – knižnímu 
veletrhu. Letos se na jeho podpoře naše město podílí více než kdy dříve a s velkým 
nadšením se chystá ocenit nejen nejkrásnější knihu veletrhu, ale nově také 
spolupracuje na prvním ročníku literárního festivalu Knižní Havlíčkův Brod, který 
veletrh obohatí o další zajímavý program. Tento významný literární svátek, na který 
bych vás všechny srdečně pozval, se stal tradičním místem setkávání čtenářů, 
autorů a nakladatelů z celé republiky. Podrobnosti o programu a jednotlivých 
vystoupeních najdete uvnitř čísla.

Věřím, že i nadále budeme společně pečovat o naše město a podporovat 
všechny aktivity, které z něj dělají místo, kde stojí za to žít.

S úctou, 
Zbyněk Stejskal, starosta města Havlíčkův Brod
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Aktuality

Hrozba povodňové vlny potvrdila připravenost města 
na záplavy
Obyvatelé našeho města prožili v půli září dramatický víkend. 
Meteorologické předpovědi hlásily na dny 13.–16. září vydatné 
srážky s velkou pravděpodobností mohutných povodní. Nakonec 
se Havlíčkovu Brodu velká voda vyhnula a tlaková výše dorazila až 
na nejbližší návětrnou stranu hor – Jeseníky. I tak byla ale řada míst 
v blízkosti řeky Sázavy v Havlíčkově Brodě pod vodou. 

Je pátek 13. září večer a v našem městě již podruhé zasedá 
povodňová komise. V tu chvíli jsou predikce velmi černé, nikdo nedokáže 
přesně říci, kam až avizovaná velká voda dosáhne. Atmosférický tlak 
byl v tu chvíli velmi nevyzpytatelný. Vážnost situace dokládá fakt, že na 
zasedání komise dorazil i ministr životního prostředí Petr Hladík, ministr 
zemědělství Marek Výborný a hejtman Kraje Vysočina Vítězslav Schrek. 

Ve městě byly paralelně s tím zahájeny přípravy na povodeň. Hasiči 
začali chystat pytle s pískem a připravili rezervní zdroje materiálu 
na další ochranné práce. Byly nachystány evakuační plány a radnice 
nepřetržitě monitorovala situaci. Podle předpovědí měl totiž objem 
srážek postupně narůstat. 

V sobotu ráno se již začalo blýskat na lepší časy. Prognózy zmírnily 
očekávané množství srážek a pouze na několika místech Sázava dosáhla 
I. stupně povodňové aktivity. Hasiči přesto dále preventivně monitorovali 
vytipované rizikové oblasti a ve spolupráci s městem zároveň celý den 
pokračovali v pytlování písku a zabezpečování ohrožených oblastí tak, 
aby bylo vše připraveno na případné dosažení II. povodňového stupně. 
Jedinou větší událostí, která souvisela s vydatným deštěm, tak byl 
částečný výpadek elektrického proudu po pádu stromu na trafostanici. 
Po celý víkend totiž déšť doprovázel také silný vítr. 

Do večera se však situace zhoupla jako na houpačce, srážky oproti 
prognózám výrazně zesílily a ve městě tak byl do nedělního rána vyhlášen 
dokonce III. stupeň povodňové aktivity. Od tohoto okamžiku zasedala 
povodňová komise nepřetržitě až do zklidnění situace, která nastala 
v pondělí ráno. Řeka Sázava kulminovala během noci z neděle na pondělí 

a v ranních hodinách začala postupně hladina opadat. Přesto však dále 
platilo varování, a to nejen před stále ještě vzedmutou hladinou, ale také 
před vstupem na podmáčenou půdu, a s tím souvisejícími pády stromů. 
Během pondělního odpoledne pak řeka opadla na II. povodňový stupeň 
a zrušen tak byl stav ohrožení. V úterý byl odvolán i II. stupeň. V době 
uzávěrky říjnového čísla Havlíčkobrodských listů teprve probíhalo mapování 
a první sanace škod způsobených povodní doprovázenou silným větrem. 
Průběžné informace najdete na sociálních sítích města Havlíčkův Brod. 

Během tří náročných dní byl s pozitivním výsledkem prověřen 
systém ochrany obyvatel před povodní, zahrnující jak městskou 
samosprávu, tak složky IZS. Velké poděkování v souvislosti s tím patří 
Hasičskému záchrannému sboru Kraje Vysočina, sborům dobrovolných 
hasičů z Mírovky, Perknova a Habrů, Policii České republiky a také 
Městské policii, zaměstnancům technických služeb a dalším 
zúčastněným jednotlivcům, kteří se starali, aby povodňová vlna měla na 
obyvatele Havlíčkova Brodu co nejmenší dopad.

Inzerce
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Aktuality

Spojení do Perknova bude snazší
Od konce srpna začaly na Ledečské ulici růst nové zastávky MHD. 
Ve směru od centra města k Perknovu ponesou názvy: Ledečská, 
Králíčkova a Okrouhlická a budou obousměrné. Celkem tedy 
půjde o tři dvojice zastávek. V místech, kde to dovolují technické 
podmínky a vlastníci pozemků, vzniknou nové zálivy pro autobusy 
vydlážděné z kamenných kostek. Součástí stavby zastávek je také 
vybudování přístupových chodníků a veřejného osvětlení tam, kde 
je to nutné. Některé zastávky budou také zastřešené. 

Na zastávce Okrouhlická přibude mezi zastávkami místo pro 
přecházení. Nové zastávky začnou fungovat od 15. prosince spolu 
s novým jízdním řádem MHD a budou součástí linky 1. 

Máte uhrazen místní poplatek za „komunální odpad“ 
a místní poplatek ze psů za rok 2024? 
Připomínáme občanům města, že lhůta pro zaplacení místního 
poplatku ze psů a místního poplatku za „komunální odpad“ za 
rok 2024 uplynula dne 30. 6. 2024. Sazba místního poplatku „za 
komunální odpad“ činí 840 Kč za osobu a kalendářní rok, u dětí do 
18 let 420 Kč za rok a u osob nad 70 let 672 Kč za rok. U místního 
poplatku ze psů se sazba odvíjí od místa trvalého (u cizinců 
přechodného) pobytu, případně i věku poplatníka (snížená sazba 
pro poplatníky nad 65 let). 

Poštovní poukázky k úhradě obou místních poplatků byly 
poplatníkům rozeslány ve druhé polovině května, případně 
počátkem června. Pokud jste poukázku k úhradě poplatku 
neobdrželi nebo z nějakého důvodu platbu ještě neuhradili, 

je třeba tak neprodleně učinit, neboť včas nezaplacené poplatky 
může správce poplatku zvýšit až o dvojnásobek částky, která měla 
být zaplacena. V případě, že neznáte údaje k provedení platby, 
kontaktujte prosím správce poplatku, který Vám sdělí číslo účtu 
a variabilní symbol pro platbu. Bez těchto údajů by nebylo možné 
Vaši platbu identifikovat.
Ekonomický odbor Městského úřadu Havlíčkův Brod 

Na podání žádosti o dotaci zbývají poslední dny
Pokud zvažujete podat žádost o dotaci z městského rozpočtu pro 
neziskový projekt chystaný v příštím roce, měli byste si pospíšit. Na 
odeslání dokumentu Vám totiž zbývají přibližně dva týdny. Uzávěrka 
podání je 15. října. Žádat je možné ve třech oblastech: tělovýchova 
a sport; kultura a oblast ostatní zájmové činnosti, vč. rodinné 
politiky. Dotace od městského úřadu může být poskytnuta nejen na 
celoroční činnost, ale i na jednorázovou akci či reprezentaci města. 
Jen pro příklad uveďme, že dotaci pro letošní rok obdrželi tak 
rozmanité subjekty jako canisterapeutičtí pracovníci, organizátoři 
kulturních akcí, karatisté a nebo dobrovolní hasiči.

Formulář je možné stáhnout na stránkách městského úřadu 
v sekci Programy a dotace, část nazvaná Finanční podpory 
z rozpočtu města. V žádosti je nutné vyplnit podrobnosti 
o plánovaném projektu, jako je jeho cíl, položkový rozpočet či 
přehled dalších finančních zdrojů. Žádost o dotaci mohou podat jak 
firmy či jiné právnické osoby, tak osoby fyzické. 

Podrobné Zásady pro poskytování finančních podpor z rozpočtu 
města Havlíčkův Brod najdete na webových stránkách městského 
úřadu www.muhb.cz – Programy a dotace – Finanční podpory 
z rozpočtu města – Dokumenty pro rok 2025.
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Téma měsíce

V Havlíčkově Brodě se letos uskuteční již 34. ročník populárního 
Knižního veletrhu, za kterým stojí spisovatelka a čestná občanka 
města Markéta Hejkalová. Letošní ročník Knižního veletrhu 
v Havlíčkově Brodě odstartuje již ve čtvrtek 10. října a nese 
podtitul Babylon příběhů. Toto heslo připomíná význam překladu 
a překladatelů a zdůrazňuje, že literatura nám pomáhá orientovat 
se ve světě a neztratit se v chaosu. 

Na úvod tradiční podzimní akce zve starosta města Zbyněk 
Stejskal všechny vystavovatele, autory, knihovníky a všechny další 
účastníky veletrhu na již tradiční předveletržní číši vína. Letos se 
bude podávat v prostorách zrekonstruované a znovuotevřené Staré 
radnice na Havlíčkově náměstí. Součástí večera bude i prohlídka 
této nové Národní kulturní památky. 

Knižní veletrh opět slibuje bohatý program i autogramiády 
a autorská čtení významných osobností, jako jsou Michal Viewegh, 
Alena Mornštajnová, Lucie Bechynková, Renata Fučíková, 
Michaela Klevisová, Marek Torčík, Petra Soukupová a další. „Věřím, 
že nabídka letošního ročníku návštěvníky zaujme a dočkáme se 
návštěvnického rekordu. Jednoznačně pak doporučuji využít 
i veletržních slev k nákupu knih a třeba i prvních vánočních 
dárků,“ říká Markéta Hejkalová, ředitelka veletrhu a dodává: 
„Město Havlíčkův Brod zprostředkuje občanům živý kontakt s tím 
nejzajímavějším, co se děje v současné české literatuře, a zároveň 
s nadsázkou řečeno, odčiní to, že svého nejvýznamnějšího 
spisovatele Karla Havlíčka Borovského nechalo odvézt do 
vyhnanství do Brixenu,“ dodává s úsměvem Markéta Hejkalová.

První ročník festivalu Knižní Havlíčkův Brod
Novinkou pro letošní ročník veletrhu je vznik literárního festivalu 
Knižní Havlíčkův Brod, za kterým stojí právě město Havlíčkův 
Brod. To prostřednictvím Markéty Hejkalové navázalo spolupráci 
s českými vydavateli i autory a zajistilo tak část doprovodného 
programu.

„Pořádáním knižního festivalu chceme podpořit a rozšířit 

kulturní život v našem městě. Festival je příležitostí pro obyvatele 
i návštěvníky zažít literaturu v celé její šíři a kráse. Doufáme, že tato 
akce se stane pevnou součástí našich každoročních tradic,“ říká 
Zbyněk Stejskal, starosta města Havlíčkův Brod.

Ceny udělené v rámci veletrhu
Nedílnou součástí veletrhu je také udílení cen. Město Havlíčkův 
Brod udělí cenu za nejkrásnější knihu veletrhu, Kraj Vysočina, Český 
rozhlas Vysočina a Krajská knihovna Vysočiny cenu za nejkrásnější 
knihu spjatou s Vysočinou, a Tiskárny Havlíčkův Brod, a. s. cenu za 
nejkrásnější dětskou knihu. Česká astronomická společnost udělí 
na veletrhu již po dvacáté třetí cenu Littera Astronomica.

Konkrétní program veletrhu
Letos přivezou své autory beletrie i literatury faktu do Havlíčkova 
Brodu čtyři nakladatelství: Albatros Media, Argo, Grada a Host. Na 
festivalu budou číst, besedovat a podepisovat se autoři jako Renata 
Fučíková, Michaela Klevisová, Lucie Šilhová, Jan Hrdina, Lidmila 
Kábrtová, Alena Müllerová, Alena Mornštajnová, Martin Jun, Aleš 
Palán, Petr Opršal, Miroslav Karas, Lenka Horňáková Civade, Jiří 
Hájíček, Petra Klabouchová, Lucie Bechynková, Radek Galaš, Jan 
Štoček, Michaela Janečková, Iva Hadj Moussa, Kateřina Dubská, Jiří 
Březina, Jan Štifter, Dana Štoflová, Jan Kravčík a Michal Viewegh.

Na veletrhu vystoupí také mnoho dalších zajímavých autorů: 
Vladimír Kořen, známý z pořadu Zázraky přírody, Petr Stančík 
s Jezevcem Chrujdou, laureáti Ortenovy ceny Marek Torčík a Petra 
Soukupová, oblíbený autor a ilustrátor Pavel Čech. Arnošt Vašíček 
představí knihu Strážci duší, Eva Tvrdá román Na odvrácené straně, 
Markéta Dočekalová dokuromán Kde domov můj, Markéta Prášková 
příběh Ester, Michal Stehlík a Martin Groman učebnici Přepište 
dějiny. Pavel Tomeš předvede literární stand-up, Lucie Tučková 
pozve návštěvníky do Petrkova, kde žili básníci Bohuslav Reynek 
a Suzanne Renaud, Michal Kamp na závěr veletrhu představí své 
dějiny Havlíčkova Brodu.

Partneři akce
Hlavním partnerem doprovodného programu je město Havlíčkův 
Brod a Krajská knihovna Vysočiny. Český rozhlas Vysočina bude 
z veletrhu vysílat živé veletržní studio. Novým partnerem veletrhu 
je Český rozhlas Plus, který bude v přímém přenosu vysílat pořady 
Knížky Plus s Karolínou Koubovou a rozhlasový podcast Na Východ! 
Hlavním sponzorem veletrhu jsou pak Tiskárny Havlíčkův Brod, a. s., 
které připravují koncert Rock for Book se skupinou J.A.R. a veletržní 
afterparty Drumming Syndrome Miloše Meiera.

Havlíčkův Brod se v půli října změní 
v Babylon příběhů

Inzerce
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První dáma krajského knižního života – 
tak by se jednou větou dala vystihnout 
Markéta Hejkalová. Aktuálně žije 
vrcholícími přípravami havlíčkobrodského 
Podzimního knižního veletrhu. Knihám 
se ale věnuje průběžně během celého 
roku. Aktuálně už má na kontě 18 knih 
z vlastní tvorby, zahrnujících jak beletrii, 
tak literaturu faktu. Kromě toho ještě 
více knih přeložila – vyjma jedné 
všechny z finštiny. Výčet jejích aktivit 
v literární branži doplňuje ještě vedení 
nakladatelství Hejkal. Všechny tyto 
činnosti propojuje Havlíčkův Brod, kde už 
33 let píše, řídí nakladatelství a organizuje 
2. největší knižní veletrh v Česku. 

Vy jste se narodila v Praze, ale žila jste 
v Brně. Vysokou školu jste absolvovala 
v Praze, kde jste pracovala jako literární 
redaktorka. Jak se stane, že se dívka 
z velkoměsta přestěhuje na maloměsto?
Tak, jak se sem ženy běžně dostávají, vdala 
jsem se. Nejdřív jsem nebyla rozhodnutá, 
že půjdu za manželem do Havlíčkova 
Brodu. Situace se nakonec vyřešila sama 
v roce 1991, kdy Hejkalova rodina získala 
v restituci dům v Dolní ulici a můj muž tady 
začal provozovat obchod. Tehdy začalo být 
jasné, že život na dálku bych nechtěla a ani 
by nefungoval. Takže na začátku roku 1991 
jsem přišla do Havlíčkova Brodu natrvalo.

Bylo pro Vás těžké rozhodování, zda 
opustit dosavadní život?
Vlastně ani ne. Bylo to doba, kdy se 
nabízela řada možností, a otevíral se nový 
svět plný příležitostí. 

Jak jste se sžívala s životem na malém 
městě? 
Život po přestěhování pro mě byl zpočátku 
těžký, ale ne kvůli prostředí maloměsta. 
Důvodem bylo, že jsem v Havlíčkově 
Brodě vyjma manžela a jeho rodiny vůbec 
nikoho neznala. Tehdy ještě nebyla doba 
sociálních sítí, ani internetu, ani emailu 
a leckdo neměl ani pevný telefon. Takže 
jsem si hledala náplň života. Díky tomu, že 
jsem nikoho neznala, nevěděla jsem, co dál 
a nechtěla jsem pouze pomáhat v obchodě, 
jsem si vymyslela, že zkusím Podzimní 
knižní veletrh. Takže ta obtíž byla vlastně 
k něčemu dobrá. 

Čekala jste tehdy, že Podzimní knižní 
veletrh vyroste v druhou největší akci 
svého druhu v Česku? 
Já jsem o tom takto nepřemýšlela. Na 
začátku jsem ani nevěděla, co to bude 
všechno obnášet, takže jsem šla do 
Kulturního domu Ostrov, tehdejšího 
Sdruženého klubu pracujících, zeptala 
jsem se, kolik stojí nájem, a zjistila jsem, 
že si můžu dovolit o tyto peníze v případě 
neúspěchu přijít. Pak jsem začala oslovovat 
nakladatele a knihkupce, a to formou, kdy 
jsem je osobně objížděla nebo jim psala 
dopisy. První dva ročníky veletrhu jsem 
totiž neměla počítač. Nakonec jsem byla 
překvapená, že se akci povedlo uspořádat 
a veletrh se rozrostl. Byl to asi správný 
nápad v pravý čas. 

Důvěřovali Vám tehdy nakladatelé, kteří 
měli vyjet mimo Prahu a Brno?
Ne, nevěřili mi, protože mezi nimi bylo 

takové uvažování, že co není v Praze, tak 
je venkov, kde málem ještě stále chodíme 
v krojích, dojíme kozu a večer si zpíváme 
lidové písně. Ale na začátku 90. let vlastně 
vznikala spousta nových akcí, takže 
nešlo o nic zas tak divného. Navíc hodně 
nakladatelů vzniklo tehdy v Brně a ti zase 
neměli důvěru k Praze, takže Havlíčkův 
Brod měl velkou výhodu v tom, že pro 
obě města byl na pomezí v centru České 
republiky. Přesvědčovat jsem je ale musela, 
takže jsem shledávala argumenty, že tady 
máme literární tradici v osobách Bohuslava 
Reynka, Karla Havlíčka Borovského 
a Jaroslava Haška. Nejvíc však všechny 
přesvědčilo, že Havlíčkův Brod je v centru 
republiky. Kromě toho tehdy chyběly 
kontakty mezi nakladateli a knihkupci, 
takže ve finále vítali téměř každou 
příležitost, kdy se mohli o sobě dozvědět. 
Bylo taky obtížné dostat knihy do celostátní 
distribuce - dnes už nám to asi připadá 
trochu podivné. Využívala jsem také svoje 
kontakty v literárním světě, které jsem měla. 
Tahle situace trvala asi tři roky. 

Ze začátku byl tedy Podzimní knižní 
veletrh spíše obchodní akcí?
Já jsem si na začátku myslela, že to bude 
akce výhradně pro nakladatele, knihkupce 
a knihovníky. Těsně před prvním veletrhem 
jsem si ale říkala, že to možná nebude 
v tomto formátu úplně fungovat. Proto 
jsem si obešla havlíčkobrodské školy, 
takže pak se na veletrh přihrnuly davy 
dětí. Několik ročníků jsme však drželi, že 
v pátek do 12 hodin byl veletrh otevřený jen 
pro odbornou veřejnost. Zajímavý přelom 
byl pak v roce 2000. Do té doby si lidé 

V Havlíčkově Brodě jsem hledala náplň života
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na veletrh chodili hlavně pro knížky, které 
se daly koupit za lepší ceny. Nikoho ale 
nezajímal doprovodný program. Já jsem se 
snažila organizovat semináře, dokonce byla 
autogramiáda slavného spisovatele Ludvíka 
Vaculíka, ale šlo to jakoby mimo návštěvníky. 
V roce 2000 se ale začala situace měnit 
a dneska už doprovodný program, podle 
návštěvníků festival, převážil. Prodej knih ale 
samozřejmě pořád zůstává základem akce. 

Na jakou část doprovodného programu 
byste letos čtenáře nalákala?
Pozvala bych je určitě na Alenu 
Mornštajnovou, na tu ale nemusím ani 
moc lákat, protože je to nejoblíbenější 
a také jedna z nejpřekládanějších autorek 
současnosti. Její knížky vyšly v překladu 
do minimálně 26 jazyků a já s ní povedu 
besedu také o tom, jaké to je být 
překládána a jaký je rozdíl mezi psaním 
a překládáním. Určitě bych je nalákala na 
autorku, která není tolik známá, ale je to 
škoda. Je jí slezská autorka Eva Tvrdá, která 
bude na veletrhu představovat svoji knížku 
Na odvrácené straně. Píše o osudech žen 
ze Slezska a Těšínska ve 20. století a ničím 
si určitě nezadá se slavným Šikmým 
kostelem Karin Lednické. Ze sobotního 
programu se hodně těším na tři jihočeské 
muže, autory, Jiřího Hájíčka, Jana Štiftera 
a Jiřího Březinu, kteří představí jiný typ 
knížek – mužskou venkovskou prózu. 

Když jsem procházela program 
chystaného veletrhu na webových 
stránkách, vyskočil na mě dlouhý seznam. 
Ovšem nenašla jsem tam Vaši besedu. Váš 
dědeček, spisovatel František Křelina, měl 
přitom prý setkání se čtenáři rád. Jak to 
máte Vy?
Na veletrhu se se svými čtenáři příliš 
nesetkávám, protože tam jsem v jiné roli 
a spíš se starám o ostatní hosty. Poslední 
dva roky jsem ale měla křty svých knih, 
které mi vyšly v nakladatelství Host: Dům 

pod náměstím a Století na vlnách. Letos 
mi nová knížka nevychází, ale budu mít 
jako každý rok autogramiádu u stánku. Na 
veletrhu budu mít besedu s Miroslavem 
Karasem, bývalým zpravodajem České 
televize v Rusku. Se čtenáři se ale na jiných 
akcí setkávám moc ráda. 

Mimochodem Dům pod náměstím je 
příběhem přímo z Havlíčkova Brodu, 
takže je pro Vás maloměstské prostředí 
inspirující?
Pro mě byl inspirující přímo dům v Dolní 
ulici, kde jsme s mužem začali v červnu 1991 
provozovat obchod. To byl ještě pultový 
prodej, vlastně jsme otevřeli přesně tak, 
jak obchod kdysi znárodnili dědečkovi. Ta 
tradice prodeje potravin v našem domě 
sahá až do roku 1925 s tím rozdílem, že 
v prvním patře, kde je teď kavárna, měl 
dědeček byt. V průběhu času mi tak někdy 
připadalo, že se na mě dům směje a nebo 
se i pošklebuje, co jsem si to vymyslela, že 
tu musím pracovat. K tomu se přidal pocit, 
že bych měla napsat o osudu dědečka, 
ale na dlouho to usnulo. Až před covidem 
v roce 2019 jsem začala psát první verzi, 
která byla ale spíše rodinnou kronikou 
a nebyla by asi pro čtenáře moc zajímavá, 
takže jsem text několikrát přepisovala. 

Umíte si od knih v průběhu roku 
i odpočinout?
Určitě ano, knížky jsou moje práce 
i zábava. Hodně ráda cestuji, setkávám se 
s kamarády, pobývám na zahradě. 

Zrovna cestování je hodně propojené 
i s finštinou, kterou jste vystudovala. Jaká 
byla Vaše cesta právě k tomuto jazyku, 
přes tatínka hungaristu?
Ano, dostala jsem se k ní přes tátu. Když 
mi byly 4 roky a moje sestra se zrovna 
narodila, dostal můj táta, který vystudoval 
maďarštinu, unikátní možnost jet na 
několik měsíců do Finska, aby se naučil 
druhý ugrofinský jazyk. V tu dobu působil 
v Brně na filosofické fakultě. My jsme s ním 
sice jet nemohli, ale v mých očích bylo 
Finsko zaslíbená země. Táta nám odsud 
posílal pohledy, hodně o něm vypravoval 
a dokonce k nám jezdili jeho finští přátelé. 
Tehdy jsem se naučila i první finské slovo 
lapsi, což znamená dítě. Já jsem si ale 
myslela, že všude na světě se mluví jedním 
jazykem, jen slova mají jiný význam, takže 
jsem si to přeložila jako dva psi. Po maturitě 
jsem měla štěstí, že se zrovna studium 
finštiny otevíralo v kombinaci s ruštinou, 
což sice nebylo oblíbené, ale o to snazší 
bylo dostat se sem. Na druhou stranu ta 
kombinace byla dobrá v tom, že Rusko 
a Finsko mají společné nejen hranice, ale do 
jisté míry i dějiny. Na studiu mě taky bavilo, 
že Finsko byla západní země se spoustou 
zboží a možností. Jako vysokoškolští 
studenti jsme sem jezdili na studijní pobyty. 
Hodně jsem tehdy obdivovala, že bylo na 
finských středních školách běžné jet na rok 
studovat do Ameriky, nebo studenti jezdili 
vlakem měsíc po Evropě. 

Nikdy Vás na studiích nelákalo ve Finsku 
zůstat?
To by ani nešlo. Finsko mělo hodně zvláštní 
vztah se socialistickými zeměmi. My 
jsme při pobytu tam neměli vízum, pouze 
výjezdní doložku. Země, které neudělují 
víza, se zavazují nepřijímat nelegální 
imigranty. I když asi bych mohla odjet 
například do Švédska, ale tehdy se to 
zdálo jako rozhodování navždy a pro mě 
byla těžká představa, že bych už nikdy 
neměla vidět rodiče. Já jsem tak závažné 
rozhodnutí udělat nechtěla. 

Vy hodně cestujete, ve Finsku jste 
mezi lety 1996–1999 i pracovala na 
velvyslanectví. Kde se ale cítíte doma?
Určitě tady v Havlíčkově Brodě. Ale ve 
Finsku se mi hodně líbilo, byla jsem tam 
ráda, a když jedu dnes do Helsinek, mám 
pocit, jako bych jela do Brna, kde jsem 
vyrůstala. Asi ale není důležité, kde člověk 
žije, jako spíš, s kým žije a jestli má život čím 
naplnit. 
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Čeká nás školní rok s výjimečnými prázdninami

Školáci už si pomalu zvykají na běžný režim během školního roku, 
který byl zahájen 2. září. V našem městě usedlo do lavic 263 prvňáčků 
a 41 dětí je v přípravných třídách. Prvňáčky na všech základních školách 
přivítali zástupci města. V celém Kraji Vysočina zahájilo povinnou 
školní docházku 5 700 dětí. Určitě se nepleteme, když budeme tvrdit, 
že řada z nich už možná vyhlíží první prázdniny. Ty podzimní letos 
připadají na 29.–30. října. Letošní školní rok se mohou školáci těšit na 
opravdu dlouhé vánoční prázdniny. Děti půjdou naposledy do školy 
v pátek 20. prosince a zpět se vrátí až v pondělí 6. ledna 2025. Pololetní 
prázdniny budou 31. ledna 2025. S jarními prázdninami opravdu 
počkáme až téměř do jara na termín 3.–9. března 2025. Velikonoční 
prázdniny připadly na 17. dubna 2025 a očekávané letní prázdniny 
budou na den přesné: začnou 1. července a skončí 31. srpna 2025.

ZŠ Wolkerova Autor: Anna Marie Formánková

ZŠ Štáflova Autor: Libor Hyžák

ZŠ V Sadech Autor: Vratislav Libánský

ZŠ Konečná Autor: Zuzana Melounová

ZŠ Nuselská Autor: Libor Blažek

Inzerce
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Slovo zastupitelů

Informujeme

Městské divadlo a kino Ostrov, zkráceně 
MDKO. Tady je Havlíčkovo. Všimli jste 
si, přátelé? Chtěl bych využít tohoto 
prostoru a ocenit tým MDKO za to, jak se 

popasovali s nedávnými změnami. Tým 
MDKO se rozšířil, spravují budovu Staré 
radnice (kde stále probíhají komentované 
prohlídky, srdečně zvu), převzali fungování 
Turistického informačního centra, mají na 
starosti veškeré kulturní akce pořádané 
městem. Kvalitativní i kvantitativní změna 
v pořádaných akcích je citelná. Osobně 
velmi oceňuji oživení divadelního programu. 
MDKO se daří k nám zvát zajímavá hostující 
divadla, nová představení průběžně 
přibývají. Pokud máte rádi divadlo stejně 
jako já, vřele doporučuji sledovat stránky 
MDKO, či facebookovou a instagramovou 
prezentaci MDKO a Tady je Havlíčkovo. 
Ještě tuto stránku neznáte? Mrkněte. 

Prezentaci Havlíčkova Brodu dle 
mého názoru masivně pomohlo zavedení 
jednotného vizuálního stylu města. Vizuál 
je moderní, vzdušný, s elegantní vazbou 
na naše město. Došlo k zpřehlednění, 

propojení informací. Součástí této změny je 
i oživení redakční rady Havlíčkobrodských 
listů. I zde se domnívám, že změna je 
citelná. Redakci se dobře daří prezentovat 
dění ve městě, a především informovat 
o tom, co se chystá. 

Další změny se připravují. Oživením 
mimo jiné projde i Radniční okénko, které 
se pokusíme zatraktivnit pro větší množství 
diváků. 

Říká se, že základem komunikace je 
nedorozumění. Nedorozumění můžeme 
předcházet otevřeností. Věřím, že díky všem 
změnám se nám podaří vás lépe informovat 
o dění v Brodě. Potřebujeme ale také vaši 
pomoc – nebojte se, prosím, oslovovat své 
zastupitele a vedení města, za zprávy od 
vás jsme a budeme vděční. 

S přáním klidného podzimního času
Jan Sojka, ODS

V domově pro seniory Reynkova 
umí pohladit po duši

Na samý začátek října připadá 
Mezinárodní den seniorů. Připomínáme 
si ho od roku 1990, kdy tuto připomínku 
odhlasovalo Valné shromáždění OSN. Ovšem 
slavit jen jeden den v roce je možná docela 
škoda. V havlíčkobrodském Domově pro 
seniory Reynkova si příležitostí ke společným 
událostem a oslavám však najdou mnohem 
více, jak dokládá osobní poděkování jednoho 
z klientů, Jindřicha Pechy: 

Už dlouho se zabývám myšlenkou, 
informovat o životě v tomto krásném 
zařízení. Začít mohu tím nejsilnějším 
dojmem, který lze zahrnout do slov: úsměv, 
pohoda, vzorná čistota, dobré jídlo a upřímné 
pohlazení těch, které už dávno nikdo nehladí. 
Ošetřující personál má nelehkou práci 
a budí dojem, že lásku k bližnímu má ve 
svých genech. Každý den uklízečky naleští 
podlahy a setřou prach a všechno čistotou 

jen září. Denně klient dostane ve správný čas 
odpočítané léky, které mu předepsal jeho 
ošetřující lékař, a sestry dbají, aby byly užity. 

Každý pokoj má samostatné sociální 
zařízení, televizi a ledničku. Na necelých 
30 m2 se všechno vejde, zajistí potřebnou 
intimitu a pohodlí. Myslím si, že je to geniální 
stavební řešení, kde každý má potřebné 
soukromí, nic nechybí a nic neruší.

Je tu několik podlaží barevně odlišených, 
spojených jak schodištěm, tak třemi výtahy 
upravenými tak, že do každé kabinky se vejde 
sestřička i s klientem na pojízdném křesle 
a jsou jednoduše ovladatelné. Na každém 
podlaží je malá kuchyňka dobře vybavená na 
malé samostatné vaření.

Organizovaný program, který je 
nepovinný, zahrnuje například pracovní 
terapie, promítání filmů, cvičení s cvičitelem 
nebo cvičitelkou v tělocvičně a také je tu 
možnost zúčastnit se bohoslužeb. Každý má 
možnost přizdobit si svůj pokoj věcmi, které 
má rád, a ochotní údržbáři mu je instalují 
a také opraví drobné nedostatky (vrzající 
dveře nebo nabrousí tupý nůž).

Většinou kvalitní jídlo je pro imobilní 
dodáváno až na stůl v každém pokoji a také 
je možnost společného oběda v jídelně. Praní 
prádla probíhá tak, že použité prádlo klient 
odloží blízko dveří pokoje a v krátké době je 
mu vráceno na stejné místo čisté, vyžehlené 
a složené. Každý všechno může, když mu 
to zdravotní stav dovolí (pokud se jedná 
o slušnou činnost), a nikdo nic NEMUSÍ, 
pokud nechce. 

Je zde recepce, na které se hlásí všechny 
návštěvy i dobrovolné opuštění domova 
a také všechny požadavky a připomínky. 
V okolí budovy je krásný, zahradníkem 
udržovaný park plný květů s informačními 
tabulemi a odpočinkovými lavičkami. 
Venkovní pobyt ve zdejším parku je možný 
jak na slunci, tak ve stínu a ještě s možností 
využít automat na nápoje. Imobilní klienty 
vyvezou sestřičky na pojízdných křeslech 
ven až do parku a umístí je podle jejich přání 
nebo počasí.

Občas se pro klienty pořádají hromadné 
akce, jako třeba vystoupení hudebních 
souborů, nebo sólo vystoupení jednotlivých 
umělců. Také tu byl pěvecký soubor, 
hudební skupina mladých děvčat hrajících 
na hudební nástroje, neuvěřitelný zážitek 
poskytla mladá dívčina hrou na bicí 
nástroje i na bednu, na které seděla. Také 
jsme tu zažili společné grilování s muzikou 
harmonikářů.

Nic není zadarmo, zdejší pobyt se platí 
a mnohým z nás to spotřebuje skoro celý 
důchod. Ale nelituji, i doma by se muselo 
platit topení, světlo a potraviny. Tady jsem 
spokojen, plně ošetřen a nemusím se o nic 
starat. Známý herec Krampol se v Praze 
konečně dostal do podobného zařízení a teď 
je spokojen a šťasten a říká, že se cítí „jako 
král“. Já jsem skromnější a všem říkám, že se 
tu „cítím jako v nebi“.
Jindřich Pecha
Domov pro seniory Reynkova
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Stalo se

Den dopravy v Havlíčkově Brodě byl nabitý zážitky
V pátek 6. září byl připraven pro všechny milovníky železnice 
výjimečný zážitek. Na vlakovém nádraží v Havlíčkově Brodě se 
totiž uskutečnil Den dopravy. Jeho součástí bylo například oficiální 
představení vlakových souprav RegioFox, které jezdí na železničních 
tratích v Kraji Vysočina. Přistaven byl i preventivní vlak Českých 
drah, ve kterém byly nachystány přednášky. Divácky nejatraktivnější 
byly ukázky dopravních nehod na železnici. Při simulaci úrazu 
elektrickým proudem figurovali i havlíčkobrodští parkouristé Leap. 
Během simulace vyprošťování z vozidla havarovaného na přejezdu 
usedl do vraku auta jako figurant starosta Zbyněk Stejskal. Kromě 
ukázek práce dopravních týmů, ať už policie nebo i železničních 
hasičů, byly připraveny také informační stánky s první pomocí, 
stánek Kraje Vysočina nebo například organizace Popálky. Den 
dopravy zajistily České dráhy s ČD Cargo, Správou železniční 
dopravní cesty, městem Havlíčkův Brod, Krajem Vysočina a Besipem. 

Projekt Zdravé město Havlíčkův Brod 2024 se věnuje 
i duševnímu zdraví
V půli září čekala na Broďáky další ze série akcí realizovaná v rámci 
projektu Zdravé město Havlíčkův Brod 2024. Týdny pro duševní 
zdraví organizované neziskovou organizací Fokus Vysočina nabídly 
program s podtitulem Duše v (ne)bezpečí. Akce se nově přesunula do 
sportovního areálu na Plovárenské ulici. Přichystány byly workshopy 
a semináře, například o psychické první pomoci pro učitele a Emotion 
Aid. Zapojilo se také centrum Anabell specializované na poruchy 
příjmu potravy. Návštěvníci si mohli dále vyzkoušet virtuální brýle 
simulující život člověka s duševním postižením. Součástí akce byl 
i zábavný program zahrnující bubnování, setkání s parkouristou VOVA, 
airbrush nebo například jízda na dvojkole. Poslední letošní událostí 
konanou v rámci projektu Zdravé město Havlíčkův Brod 2024 bude 
22. října Mezinárodní den nevidomých, který je zejména osvětovou 
akcí zahrnující přednášku a výstavu kompenzačních pomůcek. 
Organizaci zajišťuje Oblastní spolek ČČK, Senior Point a SONS.

Tavba ve Vlkovsku přinesla i středověké vaření piva
Na konci srpna se opět ve Vlkovsku rozehřála sklářská pec. Funkční 
replika středověké sklářské pece přilákala návštěvníky na nevšední 
řemeslnou podívanou už po deváté. Ukázky sklářské práce zde 
předváděl sklář z Dobronína František Novák, který se akce účastní 
od samých začátků. Diváci mohli pod jeho rukama pozorovat 
výrobu skla tak, jak pravděpodobně probíhala ve 14. století. Přesné 
technologické postupy se totiž nedochovaly, a tak je těžké výrobu 
přesně replikovat. Podle Františka Nováka stačí například mírný závan 

větru, aby výrobek příliš ochladl a praskl. Kromě sklářského umění 
mohli návštěvníci vidět i um hrnčíře, šindeláře či kováře a nachystána 
byla i ukázka vaření piva podle středověkého způsobu. Akci tradičně 
organizovalo Muzeum Vysočiny.

Festival Volnočasuj už po třinácté v parku Budoucnost
Termín oblíbené rodinné akce připadl letos na čtvrtek 5. září a jako 
vždy si zde děti mohly vyzkoušet ukázky jednotlivých aktivit a kroužků 
nejen přilehlého AZ Centra, ale i dalších organizací ve městě. Akci 
pořádá Rada dětí a mládeže Kraje Vysočina s Českým červeným 
křížem a AZ Centrem, které má největší nabídku kroužků v našem 
městě. Podle jeho ředitele Martina Domkáře byly některé aktivity pro 
letošní rok naplněné sice hned, ale u jiných prostor je, nebo stojí za to 
přihlásit se i na obsazenou zájmovou činnost jako náhradník. Novinkou, 
kterou AZ centrum pro letošek připravilo, jsou například kroužky Cesta 
influencera, Foto a video, Malý záchranář nebo Tvůrčí psaní. 

Inzerce
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Co nás čeká

Krásných 165 let Jasoně
Dnes už nikdo nezjistí, zda naše předky inspiroval motýl, 
obrozenecké přejmenování antického boha nebo prostý fakt, že do 
toho šli vesele a s vervou. Snad druhý nejstarší český sbor z rodiny 
sborů, která vyrostla v druhé polovině 19. století. Vlastenecké 
c. k. a prvorepublikové období nepochybně vyvrcholilo v úrovni 
ženského sboru pod taktovkou dirigenta Pojezného, po roce 1938 
naopak začíná čas úpadku, kdy Jasoň skomírá nakonec v drápech 
jednotné socialistické kultury. 

Zlomem byl rok 1973, kdy došlo ke spojení mužského a ženského 
sboru a začala moderní historie Smíšeného pěveckého sboru Jasoň. 
Je zajímavé, že celé toto období je spojeno se jmény pouze čtyř 
dirigentů.

Eva Bechyňová (1973–1986)•	  dokázala vdechnout Jasoni nový 
život a provést jej obdobím totality
Alena Konrádová (1986–2002)•	  využila možnosti, které dala nová 
doba a otevřela Jasoni dveře do světa

s •	 Michalem Hájkem (2002–2009) sbor zjistil, co znamená mít 
dirigenta nekonečně hravého
Jana Lstibůrková (od 2009)•	  je současností. S Jasoněm pracuje 
s cílem dosáhnout na koncertech maximálního uměleckého 
i diváckého efektu. Výběrem repertoáru míří k hranicím 
schopností sboru (pozn. autora: odmítá o tom hlasovat!) a výběr 
doplňuje dalšími prvky, ať jde o hudební doprovod nebo aranžmá.

Svoje narozeniny Jasoň v květu sil oslaví na koncertě 19. října 
v kostele Svaté Rodiny, kam jste srdečně zváni. A pokud rádi zpíváte 
a nevadí vám dobrá parta, přijďte za námi na zkoušku každou neděli 
od 17 hodin do AZ Centra nebo se ozvěte na náš Facebook nebo 
webovou prezentaci. 
Pavel Bárta, dlouholetý člen sboru Jasoň

Hroby na hřbitově u kostela sv. Vojtěcha vydají svá 
tajemství
V našem městě je jen málo tak malebných míst, jako je hřbitov 
u prastarého kostela sv. Vojtěcha. Řadu hrobů si stejně jako jejich 
majitele bere čas a pomalu je ovíjí šlahouny břečťanu. Spolu s tím 
však mizí i kus historie našeho města. Ve snaze, aby dějiny města 
neupadly v zapomnění, rozhodl se Okrašlovací spolek Budoucnost 
za přispění města Havlíčkův Brod a turistického informačního 
centra vyhotovit medailonky vybraných významných obyvatel 
Havlíčkova Brodu 19. století a umístit je k místům jejich posledního 
odpočinku. Texty zpracoval historik Michal Kamp, fotografie 
poskytlo Muzeum Vysočiny Havlíčkův Brod a Státní okresní archiv 
Havlíčkův Brod. K prohlídce hřbitova se vybavte chytrým telefonem 
s nainstalovanou aplikací ke čtení QR kódů, které budou na 
hrobech umístěny. O přesném termínu spuštění projektu se dozvíte 
v Havlíčkobrodských listech.

Významné osobnosti Havlíčkova Brodu, jejichž osudy můžete 
na hřbitově odhalit: Vincenc Doubrava, Engelbert Ambrož, hrobka 
Weidenhofferů, Anna Jahodová-Kasalová, František Petr, Eduard 
Brzorád st., Eduard Brzorád ml., Zdenka Havlíčková, Fany a František 
Judmanovi, hrob Šedých sester III. řádu sv. Františka, Josef Šupich, 
Prokop Šupich a Josef Šupich ml., Ferdinand a Petronila Traplovi, Vít 
Daníček, Václav Kabeláč, Hugo a Anna Stiassní.

V říjnu se rozloučíme s Koudelovým talířem 
Období sklizně a hojnosti je za námi, a s tím přichází i konec dalšího 
ročníku farmářských trhů Koudelův talíř. V říjnu se uskuteční dokonce 
dva trhy, které budou opět propojeny s aktuálním obdobím roku. Na 
sobotu 5. října je připravený Posvícenský trh a za 14 dní, tedy 19. října, 
je pak v plánu Dušičkový trh. Jako vždy budete moci nakoupit 
čerstvou zeleninu a ovoce, potraviny a také řemeslné výrobky. 

Inzerce
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Memoáry patří k vyhledávaným literárním 
žánrům a mají svoji oddanou skupinu 
příznivců. Obvykle podávají pohled do 
minulosti dosti nekorektní, subjektivní, 
očima vzpomínajícího a možná proto 
jsou u čtenářů tak oblíbené zvláště pak, 
když v nich nechybí nahlédnutí za oponu 
toho či onoho oboru, v němž se pamětník 
pohyboval. 

Zvláštní skupinu memoárů tvoří vzpomínky 
spisovatelů. Lze v nich většinou nalézt, 
jak realita ovlivňovala jejich tvorbu nebo 
jak se v ní přímo zhmotňovala pod vlivem 
společenských poměrů, dobovou atmosféru 
uměleckého prostředí, ale i vzpomínky na 
kolegy spisovatele. Zajímavou neotřelou sondu 
nejenom do kulturní sféry své doby představují 
paměti Miloslava Švandrlíka, mistra humoru 
a zřejmě nejvydávanějšího českého humoristy 
posledních desetiletí. Svůj život a vše, co mu 
přinášel, glosuje svým osobitým způsobem, ne 
nepodobným charakteru celého jeho díla. 

V poslední přepracované verzi svého 
životopisu, vydané dva roky před smrtí, se 
švandrlíkovsky hravým titulem „Zrovna teď 
musíš čůrat?“ (Epocha 2007) se nezapomněl 
zmínit o spolupráci s Krajským nakladatelstvím 
Havlíčkův Brod a jeho ředitelem Josefem 
Čábelou, která se datovala od sklonku 
padesátých let. Blíže se poznali v roce 1959 při 
příležitosti prvního ročníku Haškovy Lipnice, 
festivalu humoru a satiry, kde Švandrlík získal 
literární cenu za soubor povídek. Čábela vycítil 
šanci pro své nakladatelství a podařilo se mu 
realizovat jeden ze svých nápadů. Po velkém 
úspěchu prvního ročníku festivalu Haškovy 

Lipnice založil Lipnickou edici, zaměřenou na 
humoristická díla renomovaných i začínajících 
spisovatelů. Mimo jiné představil širší čtenářské 
veřejnosti právě Miloslava Švandrlíka, který měl 
již praxi z Dikobrazu, jako nadějného spisovatele 
humoristu. V krátkém sledu mu vyšly v Brodě 
první tři knihy (Z chlévů a bulvárů, Krvavý 
Bill a viola, Od Šumavy k Popokatepetlu). Po 
Čábelově nuceném odchodu v roce 1962 to 
však s nakladatelstvím šlo z kopce. Kvalitních 
knih se vydávalo málo, hospodařilo se však 
tak vesele, že po hloubkových kontrolách 
muselo být nakladatelství v roce 1965 nakonec 
v tichosti zrušeno. 

Miloslav Švandrlík se na lipnickém festivalu 
blíže seznámil s kreslířem Jiřím Wintrem a to 
byl počátek jejich užší spolupráce, až se později 
stal Wintrovým dvorním autorem námětů pro 
kreslené vtipy pod značkou dvojice Neprakta 
a Jiří Winter také ilustroval většinu jeho knih. 
Dění na lipnickém festivalu popisuje s notnou 
dávkou ironie i sebeironie. Jeho pozornosti 
neušel ani nešťastný ředitel festivalu Bohumír 
Fučík, známá brodská postava na scéně 
politické osvěty a propagandy, situující se do 
role avantgardního spisovatele, který by se rád 
viděl zároveň jako Jaroslav Hašek i Vratislav 
Šantroch a který zásoboval veřejnost po léta 
mnoha „hodnotnými“ ideologickými dílky.

Švandrlíkovo humoristické opus magnum 
však mělo teprve přijít. Se závanem pražského 
jara se poměry v roce 1968 poněkud uvolnily 
a brodský městský národní výbor se rozhodl 
nakladatelství obnovit pod oficiálním názvem 
Nakladatelství Vysočina v čele opět s Josefem 
Čábelou. Zdaleka nejúspěšnějším titulem se 
stalo humoristické dílo Miloslava Švandrlíka 

Černí baroni. Mělo být původně prvním edičním 
počinem obnoveného nakladatelství. Rukopis 
byl hotov, ale vázly Wintrovy ilustrace, a tak 
vyšlo až na jaře 1969, doslova za pět minut 
dvanáct. Po prvním vydání se na pultech 
knihkupectví jenom zaprášilo, druhé vydání 
po nástupu normalizace putovalo z brodských 
tiskáren rovnou do stoupy a připravený druhý díl 
koloval po léta mezi veřejností jenom v opisech. 

Následující rok figurovali Černí baroni 
na výstavě „Záměry a prostředky nepřátel 
socialismu“ již jako odstrašující příklad literatury 
rozkládající socialistickou společnost. Ale 
ocitujme (nechtěný?) konec komentáře 
z výstavního panelu: „V Černých baronech 
se velmi rafinovaně útočí na Komunistickou 
stranu Československa. Téměř každý, kdo byl 
v důstojnické funkci, byl ‚nějak‘ poznamenaný, 
některý dokonce byl debilní.“ 

To byl však jenom začátek. Miloslav 
Švandrlík neunikl pozornosti StB. Samizdat 
Černí baroni, šířený v opisech včetně druhého 
dílu, dělal normalizačnímu režimu těžkou 
hlavu. Nakladatel Josef Čábela dalšímu 
pronásledování unikl, zemřel 10. září 1970. 

Uvedené útržky ze Švandrlíkových pamětí 
buďtež malou připomínkou několika kulatých 
i půlkulatých výročí. Před sto deseti lety se 
narodil nakladatel Josef Čábela, který před 
pětapadesáti lety v brodském nakladatelství 
poprvé vydal Černé barony a před patnácti 
lety zemřel jejich autor. Oba, autor i nakladatel, 
zanechali po sobě knihy, k nimž se čtenáři stále 
vracejí.
Miloš Tajovský 

První kniha Miloslava Švandrlíka, vydaná 
Krajským nakladatelstvím Havlíčkův 
Brod v roce 1960, ilustroval Bohumil Krátký

Josef Čábela (první zleva) a Miloslav Švandrlík (druhý zprava) v Havlíčkově Brodě ve Svatovojtěšské ulici.
(převzato z knihy Miloslav Švandrlík: Zrovna teď musíš čůrat?)

Miloslav Švandrlík vzpomínal
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„Nowina welmi strasslivá Aneb Prawdivé 
Wypsánj oné welmi přehrozné a weliké 
Powodnj gakéž nebylo od kolika Set Lét 
podobné: Kteráž se stala z dopusstěnj 
Božijho w nassý Cžeské Zemi... skrze 
vkrutný Přjwal …“  
(Anonymní tisk z roku 1714) 

„Leta 1714 dne 31. Julii večer skrze velké 
přívaly potrhalo se mnoho rybníků na 
panství Žďárském a Polenském, přišla 
hrozná a nenadálá voda , která nad paměť 
lidskou nebyla, a ta největší k 2. hodině 
na noc na Dolním předměstí vezmouc 
celý most krytý, domův nad mostem i za 
mostem s lidmi v nich jsoucími pryč vzala, 
jakoby umetl...“ 
(Paměti německobrodského měšťana 
Jana Jelínka)

Na přelomu července a srpna roku 1714 
došlo na Českomoravské vrchovině k extrémní 
přívalové povodni s mimořádně dramatickým 
průběhem, rozsahem a následky. Dne 
31. července „...v odpoledním čase v Německém 
Brodě se ze tří stran nebe nadmíru zatáhlo 
mraky, do uší udeřil hlas hrozivě znějícího 
hromu a začal padat malý déšť... okolo hodiny 
4. zpoledne hrozný příval a stržení oblakův nad 
řekou Sázavou okolo Polný a Žďáru…“ Příčinou 
nebývalé povodně byla velmi silná bouře 
spojená s několikahodinovými intenzívními 
srážkami a krupobitím. „...neb celá obloha 
pošmourným mračnem potažena byla. 
Množství dešťův a lijavcův vypadlo, takže lid 
domýšlel se býti a při(c)házeti poslední den 
soudný, neb vodní oblak se strhl“. Jádrem 

srážek bylo okolí Žďáru nad Sázavou, Nového 
Města na Moravě a Jimramova. Intenzívní 
srážky spadly na území kolem 1 000 km2. 
Vlivem prudkého přítoku vody do soustavy 
rybníků se na horní Sázavě protrhlo přes 
70 rybníků. Obrovské škody v zasažených 
obcích, zničení prakticky všech mlýnů a mostů 
a celkový počet obětí kolem 250 osob byly 
důsledkem nečekaného prudkého nástupu 
povodně v nočních hodinách a extrémní výšky 
vody. V roce 2014 byly zpracovány varianty 
scénářů tehdejších srážek, které by mohly 
způsobit odpovídající hydrologické následky. 
Výpočty ukázaly jejich průměrnou intenzitu 
(na celou plochu) asi 50 mm za 1 hodinu nebo 
100 mm za 3 hodiny. Ke srážkové vodě je 
pochopitelně nutné připočítat množství vody 
z více než 70 protržených rybníků. 

Katastrofa v Německém Brodě byla 
výsledkem rozvodnění Sázavy a Šlapanky. 
Voda v Sázavě zde začala stoupat v úterý 
31. července po 18. hodině, hlavní nápor nastal 
kolem 20. hodiny, o půlnoci byla již zcela 
zaplněna údolní niva. Další prudký nástup 
nastal kolem 1 hodiny (1. srpna) a Sázava 
kulminovala ve 2 hodiny na výšce přes 500 cm. 
Hladina začala klesat po 12. hodině. Konec 
povodně přišel 3. srpna. Výpočty ukázaly, 
že kulminační průtok vody v Německém 
Brodě mohl přesáhnout 1 100 m3/sekundu, 
průtočná plocha byla nejméně 700 m2. Hladina 
dostoupila k dolnímu okraji náměstí a voda 
pronikla do sklepů domů na náměstí. Část 
hradeb se zřítila. Těžká dřevěná kašna byla 
od nynější Žižkovy ulice zanesena proudem 
do Dolní ulice, tj. asi 100 m daleko. Velká 
voda zcela zničila 30 domů na předměstích, 

5 mlýnů, 8 domů zůstalo v troskách, ve 
vnitřním městě bylo zcela zdemolováno 
49 domů. Voda odnesla krytý dřevěný most 
přes Sázavu, zničila špitál i s přilehlým 
špejcharem a stájemi u kostela sv. Kateřiny 
a roubenou zvonici se dvěma zvony, z nichž 
jeden byl odnesen až do Okrouhlice. Voda 
„v kostele sv. Panny Kateřiny do půl oltáře 
topila, obrazům nic neuškodila a před týmž 
kostelem stojící kříž a na něm krucifix, ten 
obstál a jej nepodemlela, což k velkému 
podivení jest“. Po opadnutí vody „okolo města 
Brodu Německého mnohé zahrady, louky 
pískem a kamením, také hrozným smradlavým 
bahnem, v městě domy a zahrádky zaneslo, 
takže v domích v Dolní ulici místem na 
dlouhý loket (tj. asi 80 cm, ve sv. Kateřině 
90 cm) i vejše bahna zůstalo a v něm hadův, 
žab a nejvíce velkých štírův, jako ráčkův, se 
nacházelo a kteří z lochův (sklepů) a domův 
to smradlavé bahno vynášeli, těm nohy a ruce 
otekly a pro veliký smrad v domích dlouho 
býti nemohli a sice i na ulici, jsou hrozně veliké 
hromady téhož vyvezeného bahna, sotva lidé 
pro smrad obstáti mohli. Jaké naříkání a pláč 
byl, to každý povážiti může“. V Německém 
Brodě přišlo o život 69 lidí (v Pohledu 6, 
Babicích 42, Světlé n. S. 73, Ledči n. S. 20). 
Škoda způsobená povodní v Brodě byla 
odhadována na 100 000 zlatých rýnských (pro 
srovnání: tuto částku stála stavba velkého 
chrámu Nanebevzetí Panny Marie v Polné, 
budovaného v letech 1699–1713). Kostel 
sv. Kateřiny byl obnoven teprve v roce 1728, 
desítky let trvalo zahlazení veškerých stop po 
ničivé povodni ve městě. 

Z dobových zpráv
Tobiáš Buchlovský se utekl ke kostelu •	
sv. Kateřiny a vstoupil do chóru (tj. na kůr) 
a kdyby hladina vystoupila ještě o dva, tři 
palce, našel by v něm hrob…
V městě Ledči v jednom domě všichni se •	
utopili, jenom jedno maličké děťátko na 
necičkách ležící živé zůstalo, které voda na 
vrch kamen vynesla. 
Stařičký zdejší tkadlec Jan Kudrna, •	
zachytiv se nebes, jež nad jeho postelí 
visela, odplaven byl i se svou manželkou až 
k mlýnu okrouhlickému, kde v zátočině po 
nakupených trámech a kamenech pracně 
z vody vylezli.
V Okrouhlici voda dosahovala až •	
k zámecké zahradě, mlýn a několik domů 
bylo pobořeno. Sama paní inspektorová 
okrouhlická Barbora Güntherová taky v tej 
vodě s Márinkou ve velkém nebezpečí byla, 
jíž až v podpaždí v košili se obhájila.

Jan Betlach

Obrovská povodeň v Německém Brodě roku 1714

Během katastrofální povodně v roce 1714 poskytl zatopený kostel sv. Kateřiny útočiště místním.
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Sport

Start sezony brodských hokejistů: 
Do Kotliny se po 13 letech vrací 
úspěšný trenér
Havlíčkobrodští hokejisté vstupují do 
druhé sezony pod novým vedením v čele 
s Miroslavem Třetinou a Lukášem Endálem. 
A-tým, který se v uplynulém ročníku druhé 
ligy díky postupu přes Opavu v osmifinále play 
off umístil ve své skupině na konečném třetím 
místě, se bude spoléhat na osvědčené stálice 
i několik nových posil.

Nejvýraznější změna proběhla na 
střídačce Bruslařů. Jejich novým hlavním 
trenérem se totiž stal Petr Novák, který se do 
Kotliny vrací po 13 letech. Kouč, který je někdy 
přezdívaný hokejovým Mourinhem, je známý 
nejen svými vtípky na tiskových konferencích, 
ale především svými výsledky.

Hokejisty Havlíčkova Brodu v minulosti 
dovedl k jejich největšímu úspěchu novodobé 
historie klubu, když s nimi postoupil až do 
semifinále první ligy. Po konci u místního 
celku trénoval extraligovou Mladou Boleslav 
či Slavii Praha, dvě sezony byl také hlavním 
trenérem české reprezentace žen. Teď se 
vrací do svého rodiště, aby klubu pomohl 
v jeho dalším rozvoji.

Hráčský kádr přivítal nové posily na všech 
postech. Konkurenci v brankovišti například 
zvýší Vojtěch Nečas, který patřil mezi nejlepší 
druholigové gólmany minulé sezony. V útoku 
se nově představí třeba Marek Melenovský, 
jenž i přes svůj nízký věk už sbíral zkušenosti 
také v prvoligovém Vsetíně.

Tým navíc udržel své klíčové opory. 
V Kotlině pokračuje pětačtyřicetiletý bek 
Jan Novák, který je mužstvu prospěšný 
nejen svými bohatými zkušenostmi 
z profesionálního hokeje, ale také výkony 
na ledě. Uplynulou sezonu patřil mezi 
nejproduktivnější hráče. Diváky chce nadále 
bavit také rozený kanonýr Lukáš Endál, v týmu 
pokračuje i nejlepší střelec Marek Tecl.

Přípravu svěřencům Petra Nováka 
komplikovala rekonstrukce ledové plochy 
v Kotlině, Bruslaři tak trénovali na zimních 

stadionech v Humpolci, Ledči nad Sázavou 
a Světlé nad Sázavou. Z osmi přípravných 
zápasů vyhráli havlíčkobrodští hokejisté 
čtyřikrát. Nejlepšího výsledku dosáhli v Táboře, 
aspiranta na postup do vyšší soutěže porazili 
na jeho ledě 4:3 po samostatných nájezdech.

Futsalisté odstartují novou sezónu
V září zahájili havlíčkobrodští futsalisté 
přípravu na novou sezónu, během které 
budou opět měřit síly se soupeři z východní 
skupiny druhé ligy. Během přípravy sehráli 
dvě přátelská utkání, první s týmem Malibu 
Mladá Boleslav (2. Futsal liga – západ) a druhé 
s týmem Bohemians Praha 1905 futsal 
(1. Futsal liga). Výsledky byly známy až po 
uzávěrce tohoto vydání. Cílem futsalistů je 
získat o šest bodů více než v předešlé sezóně 
a obrátit tak zápornou bilanci v počtu výher 
a proher. Cílem je také minimálně zopakovat 
celkové páté místo. Zástupci klubu děkují 
všem partnerům a zvou fanoušky a širokou 
veřejnost do sportovní haly na svá domácí 
utkání: 19. 10. 19.00 Ostrava, 9. 11. 19.00 
Vyškov, 23. 11. 19.30 Šumperk, 7. 12. 19.30 
Hlinsko.

Hroši stříbrným týmem Evropy
Po několikaleté odmlce se brodští softbalisté 
dokázali probojovat do Super Cupu, který 
se letos odehrál v Praze. Na největším 
evropském turnaji, jehož vítěz se stává 
nejlepším klubem Evropy, se Hroši do finále 
dostali už v roce 2017 a tento výsledek letos 
vyrovnali. 

Podle regulí tohoto neoficiálního ME 
klubů může každý tým zařadit na soupisku 
neomezený počet hráčů z EU a tři mimo 
unii. Hroši na turnaj mohutně posílili a jejich 
barvy tak hájili tři argentinští reprezentanti 

Juan Garolini, Conrado Zanutinni a Teo 
Migliavaca, který vlastní i německý pas. 
K tomu ještě venezuelský nadhazovač 
Maiker Pimentel a dva čeští reprezentanti 
David Jaluška z Chomutova a Adam Šucha 
z Mostu. Podobné složení týmu měli i hlavní 
konkurenti Hrochů.

Ve čtyřech skupinách po šesti bojovalo 
24 týmů o postup do play-off. Z každé 
skupiny postoupily tři týmy, takže o Super 
Cup bojovalo 12 celků. Hroši dokázali svoji 
skupinu vyhrát, což jim zajistilo postup přímo 
do osmifinále play-off. Hroši v úvodní den 
postupně zdolali belgický Pioneers Hoboken 
9:0 a stejným výsledkem přehráli i švédského 
mistra. I druhý den dosáhli na dvě shodné 
výhry, když nejdříve dopoledne porazili dánský 
Amager Vikings a odpoledne španělský Magos 
Tenerife nejtěsnějším rozdílem 1:0. Ve středu 
pak zpečetili prvenství ve skupině výhrou nad 
holandským DVH 6:1.

Osmifinálovým soupeřem Hrochů byl ve 
čtvrtek na divokou kartu startující mexický 
Pistones. Hroši svého soupeře porazili 4:0 
a v pátečním čtvrtfinále nastoupili proti 
obhájci loňského prvenství a úřadujícímu 
českému mistru Locos Břeclav. Hned první 
pálkař Hrochů Teo Migliavaca odpálil homerun, 
a tímto jediným bodem zápasu poslal Hrochy 
do semifinále proti dánským Horsholm 
Huricanes. Horsholm angažoval na tento 
turnaj mimo jiné i aktuálně nejrychlejšího 
nadhazovače světa Američana Marco Diaze, 
jehož nadhozy létají rychlostí přes 140 km/h. 
V sobotu dopoledne ale dokázali Hroši porazit 
i tohoto soupeře, když otočili zápas z 1:3 na 
4:3 a postoupili do finále. Podle očekávání si 
postup přes opravu zajistil i dánský Horsholm. 
Ve finále se již Diaz podruhé zaskočit nenechal 
a nedovolil Hrochům ani bod. Zápas skončil 
výhrou Huricanes 4:0.

Brod má mistra republiky na 
koloběžce ve streetu
Na historicky prvním Mistrovství České 
republiky na freestyle koloběžce ve 
streetu, které se konalo na konci srpna 
v Praze Řeporyjích, měl Havlíčkův Brod 
hned tři želízka v ohni. V kategorii do 18 let 
reprezentovali havlíčkobrodské barvy Bruno 
Stejskal a Matyáš Jinek. Oběma se podařilo 
bez problémů postoupit z kvalifikace ze 
druhé, respektive třetí příčky. Bruno Stejskal 
skončil po finále na deváté příčce, Matyáš 
Jinek obdržel od rozhodčích 97,33 bodů, čímž 
si s náskokem téměř 23 bodů zajistil titul 
Mistra ČR. V kategorii do 18 let se představil 
Broďák Václav Jakoubek. Jemu se podařilo 
postoupit z kvalifikace ze sedmé příčky, mezi 
deseti nejlepšími pak ve finále skončil pátý.

Hokejisté představili nové dresy. Pokřtili je 
zástupci generálního partnera Blachotrapez 
(autor: Luboš Vácha)
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Inzerce

Solná jeskyně OÁZA 
Havlíčkův Brod 

Proč navštívit solnou jeskyni?

Pobyt v solné jeskyni zlepšuje celkovou
kondici organizmu. Je vhodný pro všechny
věkové kategorie - seniory, rodiče s dětmi,

pracující. Jeskyni mohou navštěvovat i
mateřské školky, družiny a další dle

domluvy. 
Na pobyt přispívají i zdravotní pojišťovny

dle svých kritérií. 

Kontakty: Chotěbořská ulice 2943
www.oazahb.cz

tel.: 727 813 359
e-mail: info@oazahb.cz

TĚŠÍME SE NA VÁS
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Společenská rubrika

Brodská miminka narozená 
od 21. 8. do 19. 9.
4. 9.	Mikuláš	Krejčí	•	5. 9. Jiří Pavlas, 
Matyáš	Suchánek,	Barbora	Stojanová	•	
11. 9. Khattra Naunihal Singh

Sňatky konané v srpnu 2024
(snoubenci, kteří dali souhlas se zveřejněním)
3. 8. Jakub Abbrent, Brno – Eliška Zavadilová, 
Veselý	Žďár	•	Jakub	Fikar,	Olešná	–	Jana	
Kučerová, HB
9. 8. Václav Bláha, Leština u Světlé – Barbora 
Veselá, Leština u Světlé
10. 8. Karel Valter, Sobíňov – Pavla Sedláková, 
Břevnice	•	Martin	Prokop,	Věž	–	Markéta	
Molnárová,	HB	•	Jan	Jeřábek,	Přibyslav	–	
Tereza Freudenreichová, Přibyslav
17. 8. Jakub Morávek, HB – Eva Hanzalová, 
HB	•	Jan	Suchý,	Pohled	–	Aneta	Fikarová,	
Michalovice	•	Jiří	Remar,	Radostín	–	Kateřina	
Papežová, Radostín
24. 8. Ivo Krajňák, Věž – Veronika Lašková, 
Věž	•	Jiří	Kumštár,	Ledeč	n.	S.	–	Romana	
Stolaříková,	HB	•	Filip	Hlídek,	Kámen	–	Jitka	

Tumová,	Štoky	•	Radek	Polák,	Malčín	–	
Michaela Štefáčková, Malčín
30. 8. Aleš Kabourek, HB – Amartsolmon 
Enkh-Orshikh, HB
31. 8. Jan Jelínek, Lučice – Klára Ondráčková, 
Lučice	•	Vincent	John	Andretta,	Perth	–	
Veronika	Čutková,	Jihlava	•	Jakub	Pospíchal,	
Nížkov – Vanessa Suchecká, Ledeč n. S.
Celkem se konalo 27 svateb.

Správné znění tajenky z čísla 9/2024: (ŘEČ) JE TÍM LEPŠÍ, ČÍM JE KRATŠÍ.
Správnou odpověď jsme vylosovali ze 32 došlých odpovědí.
Výherkyní se stává Hana Žáčková.
Znění tajenky posílejte na e-mail hblisty@muhb.cz, nebo odevzdejte do 13. dne v měsíci do boxu Havlíčkobrodské listy na podatelně MěÚ, Havlíčkovo 
nám. 57, 580 61 Havlíčkův Brod. Výherce z minulého čísla vždy zveřejňujeme v Havlíčkobrodských listech. Pro vylosovaného výherce je připravena 
drobná odměna k vyzvednutí na Turistickém informačním centru ve Staré radnici v pracovních dnech 9–17 hodin. 

Termíny veřejných jednání výborů 
zastupitelstva města v říjnu 2024
24. 10. 15.00 Výbor pro školství 
a volnočasové aktivity (MěÚ Havlíčkovo 
nám.)

Jednání ZM se bude konat 21. 10. 
2024 od 14.30 hodin ve velké zasedací 
místnosti MěÚ Havlíčkovo nám. 57. 
Usnesení rady a zastupitelstva města 
naleznete v plném znění  
na www.muhb.cz, záložka Rada města 
a Zastupitelstvo města.

Inzerujte 
v Havlíčkobrodských listech

Havlíčkobrodské listy měsíčník radnice  
ZDARMA do domovní schránky  

Počet	výtisků:	11	300	•	Pokrytí:	město	Havlíčkův	
Brod	•	Provedení:	barevné,	24	stran 
Distributor: Česká distribuční, a.s. 

Číslo vychází první pracovní den měsíce.
Rozměr (šířka x výška)  Cena vč. DPH 21 % 
1 stránka (200 × 266 mm)  7 700 Kč 
1/2 stránky (200 × 131,5 mm)  3 900 Kč 
1/4 stránky (98,5 × 131,5 mm)  1 700 Kč 
1/8 stránky (98,5 × 64,25 mm)  800 Kč 
zvýraznění (47,75 mm × dle potřeby) 50 Kč 
řádková inzerce (znak)  1,50 Kč

Formát inzerátů: PDF (text převedený do 
křivek),	JPG,	TIF	•	Tiskové rozlišení:	300	dpi	•	

Barvy:	CMYK	•	Bez	spadávek	a	ořezových	značek 
Přijímáme inzeráty v PDF, JPG, TIF nebo řádkovou 

inzerci.
Příjem inzerce na následující měsíc do 10. 

v měsíci. Platba hotově při podání inzerátu nebo 
na fakturu. Objednávku i příjem inzerátu je 

možné přijmout elektronicky.
Kontakt a podrobné informace  
tel. 724 999 236, 604 885 481 

e-mail: hblisty@muhb.cz, press@muhb.cz
Za chyby v inzerci je zodpovědný inzerent.
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Inzerce

FOTOVOLTAIKA 
S DOTACÍ

SOLÁRNÍ ELEKTRÁRNY
OHŘEVY VODY
DOBÍJECÍ STANICE

RYCHLÁ
REALIZACE

KONZULTACE
ZDARMA

T: 603 211 101
U Cihláře 3888 
Havlíčkův Brod 580 01 
email: info@apepower.cz

www.apepower.cz
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Služby a kontakty

Z okolí

Akce ve městě
Výstava tvorby zrozené z abstinence „Cesta 
k sobě“, 21. ročník. Vernisáž bude 9. 10. ve 
foyer kina Ostrov v 15.00 hodin. Výstava 
potrvá do 20. 10., shlédnout ji lze při vernisáži 
a v době provozu kina Ostrov. Srdečně zvou 
pořadatelé – socioterapeutické kluby KLUS 
Havlíčkův Brod, Svitavy a Hradec Králové.

Důležitá telefonní čísla
Technické služby, operativní hlášení závad: 
800	183	549	•	MHD:	569	427	146	•	BUS 
terminál:	569	422	538	•	Poruchy el. proudu: 
840	840	840	•	Poruchy plynu: 1239 
•	Poruchy voda: 569 430 211

Lékařská pohotovostní služba
Nemocnice Havlíčkův Brod – Dospělí, 
hlavní budova nemocnice 569 472 360 
Děti a dorost, hlavní budova nemocnice, 
1. nadzemní podlaží, tel. 569 472 189
Pracovní den pro děti a dospělé 17.00–20.00
SO, NE a svátek pro děti 8.00–20.00, pro 
dospělé 9.00–20.00

Zubní pohotovost
So, Ne 9.00–12.00. Aktuální informace 
žádejte na recepci Nemocnice Havl. Brod, 
tel. 569 472 111 a na www.onhb.cz
5. a 6. 10. MDDr. Vrábel Vít, Dobrovského 
2023, HB, tel. 720 075 751
12. a 13. 10. MDDr. Kociánová Jana, Kalinovo 
nábřeží 605, HB, tel. 569 424 499
19. a 20. 10. MDDr. Longin Petr, Husova 
3622, HB, tel: 776 116 125
26. až 28. 10. MUDr. Denby Štěpánka, 
Humpolecká 244, HB, tel. 569 426 107

Veterinární kliniky
MVDr. B. Vlček – denně 569 428 857, 
603	349	285	•	MVDr. J. Štursa – 

569	428	868,	pohotovost	604	569	831	•
MVDr. Z. Potocký – 731 533 348 včetně 
pohotovosti	•	VetHB Žižkov MVDr. Jan 
Šťastný – 724 704 470 (včetně pohotovosti) 
•	MVDr. Daniela Mičkalová – 773 617 856
(včetně pohotovosti)

Útulek pro kočky Mikeš HB, z. s.
Ledečská 2136, H. Brod, vedoucí útulku: 
724 537 411. www.mikeshb.cz, 
mikeshb@seznam.cz. Prosíme, kastrujte 
své i toulavé kočky. S kastrací rádi 
pomůžeme. Účet sbírky na kočičky: 
2300735542/2010.

Útulek pro psy Mírovka
Technické služby – Eva Rippelová
Tel. 602 262 429, email:erippelova@tshb.cz
www.pesweb.cz/cz/utulek-pro-psy-havlickuv-brod
Pozor, psí útulek má nový transparentní 
účet. Přispívat můžete na čú:  
131-2647810257/0100.

Občanská poradna: Bezplatná 
a diskrétní pomoc
Potřebujete pomoc v obtížné životní situaci? 
Občanská poradna je tu pro Vás!
Hlavní pobočka Havlíčkův Brod: Boženy 
Němcové 188, Po a St 8.00–17.00; Út a Čt 
9.00–14.00. Pobočka Světlá nad Sázavou: 
Sázavská 598 v liché týdny Út 9.00–12.00
Pobočka Humpolec: Havlíčkovo nám. 91 v sudé 
týdny Út 9.00–12.00
Kontakt: 569 425 630, 777 736 048, e-mail 
poradna@charitahb.cz

Autis‑HB
Výlety pro rodiny s dětmi, osoby s autismem
E-mail: spolek@autis-hb.cz, tel. 737 856 890
2. 10. 14.00–16.00 Výtvarná dílna pro děti, osoby 
s autismem a jejich rodiče 

15. 10. 15.00–17.00 Setkání rodičů a pečujících o 
osoby s autismem 

Řádková inzerce
KOUPÍM OBRAZY: Jindřich Zezula, Karel 
Němec, Štáfl, Jůzl, Panuška, Škrabánek, 
Odvárka, Kaván, Bubeníček, Jelínek, Hanych, 
Jambor a dalších. Tel. 776 393 000

České nebe ve Svatém Kříži byla 
pecka
Poslední srpnový pátek panoval v bývalé 
hospodě u Janáčků ve Svatém Kříži nebývalý 
kulturní ruch. Křížští divadelní ochotníci 
totiž nastudovali poslední hru Divadla Járy 
Cimrmana České nebe. V dnes již legendárním 
kousku byli obsazeni povětšinou místní 
rodáci a usedlíci. Jako svatého Václava tak 
mohli diváci vidět Jiřího Plodíka, Jana Amose 
Komenského zahrál Jiří Vašák, role praotce 
Čecha se zhostil Jan Schwarz. Tomáš Hermann 
se ve hře objevil jako mistr Jan Hus, Filip 
Prokop ztvárnil Karla Havlíčka Borovského 
a jako babička se představila Magda Vašáková 

Loumová. Jan Šubert se ujal role maršálka 
Radeckého a Petra Schwarzová role Miroslava 
Tyrše.

Divadelníci hru naposledy hráli před deseti 
lety, takže šlo o obnovenou premiéru, celý kus 
ale museli nastudovat znovu. Na zkoušku ho 
odehráli už před prázdninami. Podruhé mohli 
České nebe diváci shlédnout na jejich konci, 
a to v rámci velmi prestižní akce, hudebního 
festivalu Zlatá Pecka, jehož organizátorkou je 
známá operní diva Dagmar Pecková. 

V té souvislosti možná vytane na mysli 
otázka, jak se spojila Dagmar Pecková 
s ochotníky ze Svatého Kříže? V rámci 
festivalu je totiž tradicí, že je kromě hudebního 

programu uvedena i některá z her Divadla 
Járy Cimrmana. Letos volba padla na České 
nebe i díky 200. výročí narození Bedřicha 
Smetany, který se ve hře také objeví. Nápad na 
spojení festivalu s křížskými ochotníky vznikl 
loni při jednání o vystoupení Dagmar Peckové 
při příležitosti slavnostního otevření Staré 
radnice. To bylo 6. června zároveň zahajovacím 
koncertem festivalu Zlatá Pecka. Paralelně 
s představením ve Svatém Kříži bylo ve 
festivalovém programu uvedeno České nebe 
také v Chrudimi, a to 2. září přímo v podání 
Divadla Járy Cimrmana. Dagmar Pecková 
osobně mezi křížské ochotníky zavítala 
a výborně se podle svých slov bavila.

Program kina Ostrov Havlíčkův Brod
3. 10. 19.00 Dcera národa
5. 10. 18.00  Buffalo Kids
5. 10. 20.00  Joker: Folie a Deux
6. 10. 16.00  Velký pán
6. 10. 17.30  Vlny
10. 10. 17.00  Biograf SEN: Zahradníkův rok
10. 10. 19.15  Vlny
11. 10. 18.00  Malý velký pes
11. 10. 20.00  Joker: Folie a Deux
12. 10. 18.00  Transformers Jedna (3D)
12. 10. 20.00  Rok vdovy
13. 10. 16.00  Velký pán
13. 10. 17.30  Janžurka
17. 10. 19.00  Výjimečný stav
18. 10. 18.00  Transformers Jedna
18. 10. 20.00  Úsměv 2
19. 10. 17.30  Buffalo Kids
19. 10. 19.30  Výjimečný stav
20. 10. 16.00  Život k sežrání
20. 10. 18.00  Vlny
24. 10. 17.30  Transformers Jedna (3D)
24. 10. 19.30  Poklad
25. 10. 18.00  200% vlk
25. 10. 20.00  Výjimečný stav
26. 10. 16.00  DISNEY FESTIVAL – PRINCEZNY:  
 Aladin
26. 10. 18.00  Poklad
26. 10. 20.00  Venom: Poslední tanec (3D)
27. 10. 16.00  DISNEY FESTIVAL – PRINCEZNY:  
 Kráska a zvíře
27. 10. 18.00  Výjimečný stav
27. 10. 20.00  Venom: Poslední tanec
28. 10. 16.00  DISNEY FESTIVAL – PRINCEZNY:  
 Rebelka
28. 10. 18.00  Vlny
29. 10. 10.00  DISNEY FESTIVAL – PRINCEZNY: 
 Malá mořská víla
30. 10. 16.30  DISNEY FESTIVAL – PRINCEZNY: 
 Raya a drak
30. 10. 19.00  Vlny
31. 10. 19.00  Poklad
1. 11. 17.30  Moje kouzelná rodinka
1. 11. 19.30  Výjimečný stav
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